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برگزاری مسابقات منطقه ای ورزشی دانشجویان پسر دانشگاههای علوم 
پزشکی غرب کشور به میزبانی ایلام

روسای پیشین و جدید دانشگاه در یک قاب عکس یادگاری قائم مقام وزیر بهداشت، روسای جدید و پیشین دانشگاه و 
مسئولان و مدیران ستادی دانشگاه علوم پزشکی ایلام در هتل زاگرس

نمایی از حضور قائم مقام وزیر بهداشت در مراسم تودیع و معارفه روسای 
جدید و پیشین دانشگاه

تقدیر از دانشجویان برتر علمی در مراسم جشن دانش آموختگی 
دانشجویان دانشگاه

 کارگاه آموزشی پیام گذاران سلامت با حضور معاون فنی مرکز بهداشت 
ها  معاونت  روابط عمومی  دانشگاه مسئولان  روابط عمومی  مدیر  استان 
علوم  دانشگاه  تابعه  های  بیمارستان  و  درمان  و  بهداشت  های  شبکه  و 

پزشکی ایلام به میزبانی مرکز بهداشت استان برگزار شد.
مرکز  فنی  معاون  کارگاه  این  ابتدای  در  دا،  وب  خبرنگار  گزارش  به   
از  یکی  کرد:  اظهار  مدعوین  به  مقدم  خیر  ایلام ضمن  استان  بهداشت 
دلایل و عوامل تشکیل پیام گذاران سلامت ایجاد حساسیت در سازمان ها 
و دستگاه ها نسبت به حفظ سلامت کارکنان خود، سلامت محیط زیست 
پیرامون و سلامت مصرف کنندگان خدمات و محصولات آنان است که 

باعث می شود پاسخگویی اجتماعی آنان افزایش یابد.
 امین کریمی ادامه داد: برای توفیق در ایجاد چنین حساسیت و پایدار نگه 
داشتن آن در برنامه جامع سلامت از شیوه های ابتکاری به نام پیام گذاران 

سلامت استفاده می شود.
وی با بیان اینکه روابط عمومی ها به عنوان یک عامل مهم در تحقق 
اهداف این پیام گذاران سلامت می توانند در کنار حوزه بهداشت و درمان 
باشند، ابزار کرد: را به عمومی یکی از ابزارهای قوی مدیریت افکار است 
پیام  همچون  هایی  برنامه  اهداف  به  نیل  راستای  در  می تواند  بنابراین 

گذاران سلامت نقشی مثبت و سازنده داشته باشد.
ضمن  ایلام  پزشکی  علوم  دانشگاه  عمومی  روابط  مدیر  نیز  ادامه  در   
پیام  آموزشی  کارگاه  کنندگان  برگزار  از  تقدیر  و  مدعوین  به  خیرمقدم 
گذاران سلامت با بیان اینکه روابط عمومی ها به عنوان حلقه واسط بین 
ارگان های مختلف محسوب می  و  و دستگاه ها، سازمان ها  رسانه ها 

شوند، عنوان کرد: با نگاهي به ماهیت وظایف، مسئولیت ها و کارکردهاي 
فصل هاي  و  اهداف  به  مي توان  جمعي  رسانه هاي  و  عمومي ها  روابط 

مشترک و واحدي بین فعالیت روابط عمومي ها و رسانه ها رسید.
محمدرضا سپهر ادامه داد: با توجه به اینکه موضوع سلامت بحثی عام 
المنفعه است، لذا روابط عمومی با ارتباط مستقیم و بی واسطه ای که با 
و  سلامت  حوزه  های  برنامه  جایگاه  تبیین  در  تواند  می  دارد  ها  رسانه 

فرهنگ سازی در این زمینه نقش کلیدی داشته باشد.
را  توان خود  دانشگاه تمام تلاش و  وی خاطرنشان کرد: روابط عمومی 
برای اجرایی شدن برنامه پیام گذاران سلامت در دانشگاه و در سطحی 
تخصص  و  توان  از  راه  این  در  و  گرفت  خواهد  کار  به  جامعه  در  بالاتر 
نیروهای شاغل در روابط عمومی های تابعه دانشگاه برای تحقق اهداف 

این برنامه بهره خواهد برد.
 در ادامه نیز دکتر مومنی عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایلام 
به تشریح اهداف برنامه پیام گذاران سلامت در دانشگاه نقش مهم و تاثیر 

گذار روابط عمومی ها در این برنامه پرداخت.
 گفتنی است مسئولان روابط عمومی معاونت ها شبکه ها و بیمارستانهای 
تابعه دانشگاه به بیان نقطه نظرات و دیدگاه های خود در رابطه با چگونگی 
پیشبرد اهداف برنامه پیام گذاران سلامت و نقش روابط عمومی در انتقال 

مفاهیم آن به جامعه رپرداختند.

و   1396 سال  عملیاتی  برنامه  های  چالش  و  مشکلات  بررسی  جلسه 
همچنین پیشنهادات تمام حوزه ها در تدوین برنامه عملیاتی سال آینده 
با حضور مدیران و مسئولین پایش حوزه های دارو، غذا، طب سنتی و 
دارو  و  غذا  معاونت  در  پزشکی  تجهیزات  و  کنترل  آزمایشگاه  مکمل، 

برگزار شد.
این جلسه مسئولین مربوطه، مشکلات  در  دا،  به گزارش خبرنگار وب 
و چالش های حوزه خود را مطرح و مورد بحث و بررسی قرار دادند و 
مشکلات تخصصی تمام حوزه ها جهت طرح در جلسه ویدئو کنفرانس 
با محوریت چالش ها و مشکلات برنامه عملیاتی در سال 96 و تدوین 
برنامه عملیاتی در سال 97 با حضور دکتر اصغری معاون وزیر و رئیس 
سازمان غذا و دارو و آقای دکتر حق دوست مدیر برنامه ریزی وزارت 

بهداشت تهیه گردید.

خطر وجود نگهدارنده بنزوات سدیم در 
رب هاي گوجه فرنگي خانگي

مدیر آزمایشگاه غذا و داروي دانشگاه علوم پزشکی همدان در خصوص 
خانگي  فرنگي  در رب هاي گوجه  بنزوات سدیم  نگهدارنده  خطر وجود 

هشدار داد.
تبلیغات  به  باتوجه  امروزه  به گزارش »وبدا«  دکتر علي حشمتي گفت: 
منفي علیه محصولات صنعتي تمایل و گرایش مردم به سمت محصولات 
سنتي و فرآورده هاي تهیه شده به شکل خانگي افزایش پیدا کرده است.

افزود:  و  برشمرد  محصولات  این  جمله  از  را  فرنگي  گوجه  رب  وي   
تولیداین محصول به روش خانگي روبه افزایش است و تولید کنندگان این 
محصولات با ادعاي سالم بودن این فراورده ها در مقایسه با محصولات 

صنعتي نسبت به جذب مشتري براي محصول خود اقدام مي کنند.
دکتر حشمتي اظهار کرد: بر اساس آزمایش هاي انجام شده در آزمایشگاه 
از رب هاي خانگي داراي  کنترل غذا و دارو ي دانشگاه، بخش زیادي 
نگهدارنده بنزوات سدیم در مقدارخیلي زیاد و در حدود هزار و 2۰۰میلي 
گرم در کیلو گرم و گاهي بیشتر از این مي باشند و این در حالي است که 

استفاده از بنزوات سدیم در رب گوجه فرنگي ممنوع است.
  مدیر آزمایشگاه غذا و داروي دانشگاه افزود: بنزوات سدیم یک ترکیب 
نگهدارنده بوده و مانع کپک زدن رب مي شود. و استفاده از این ترکیب 
فقط به مقدار اندک در بعضي از محصولات از جمله نوشابه و انواع سس 

ها مجاز است.
دکتر حشمتي یادآور شد: کپک زدن رب نشان دهنده ي طبیعي بودن آن 
است و این موضوع در مدت کمتراز دو تا سه روز در دماي اتاق روي مي 
دهد. کپک نزدن محصول دلالت بر کیفیت آن نیست بلکه نشان دهنده 

حضور یک ترکیب نگهدارنده در این محصول است.

ناخنک باعث تغییر شکل قرنیه می شود
یک جراح و متخصص چشم با بیان اینکه ضایعه ناخنک چشم می تواند با 
تغییر شکل قرنیه موجب آستیگماتیسم شود، تاکید کرد: این ضایعه که در 
اغلب موارد موجب سوزش، قرمزی و تارشدن دید می شود که می توان با 

جراحی و برداشتن به موقع از ایجاد آستیگماتیسم پیشگیری کرد.
و  بهداشت،درمان  وزارت  رسانی  اطلاع  و  عمومی  روابط  مرکز  گزارش  به 
چشم  ناخنک  اینکه  به  اشاره  با  الهی   عین  بهرام  دکتر  پزشکی  آموزش 
یک ضایعه گوشتی مثلثی شکلی است که از سفیدی چشم به روی قرنیه 
کشیده می شود، گفت: این ضایعه ناشی از رشد خوش خیم بافت پیوندی 
و رگ های ملتحمه است که به علت وجود رگ های زیاد اغلب رنگ آن 

صورتی یا قرمز است.
وی افزود: ضایعه ناخنک گاهی ملتهب و باعث سوزش، خارش و ریزش 
اشک می شود. گاهی ناخنک رشد زیادی می کند و تا وسط قرنیه می رسد 
که جلوی دید را می گیرد. به علاوه حتی ناخنک های کوچکتر هم می توانند 
با تغییر شکل قرنیه باعث ایجاد آستیگماتیسم شوند و دید افراد را تار کنند.

ماوراء  اشعه  اینکه  بیان  با  بهشتی  دانشگاه شهید  علمی  هیات  این عضو   

در  که  افرادی  کرد:  تصریح  است،  مؤثر  ناخنک  ایجاد  در  خورشید  بنفش 
مناطق آفتابی زندگی می کنند و مدت زیادی در معرض تابش آفتاب هستند، 

می بایست از کلاه لبه دار و عینک آفتابی استفاده کنند.
وی افزود:همچنین افرادی که ناخنک دارند اغلب با ورود آب به چشم ها 
به خصوص در موقع شستن دست و صورت یا حمام کردن، باعث تحریک 
چشم و ایجاد سوزش و قرمز شدن چشم ها می شود، این افراد باید دقت 

کنند که آب وارد چشم هایشان نشود.
عین الهی خاطر نشان کرد: اگر ناخنک کوچک و ظاهر ناخوشایندی نداشته 
باشد و باعث قرمزی و سوزش چشم ها نشود، نیاز به درمان خاصی ندارد 
اما در مواردی که التهاب شدیدی دارد، می توان با نظر چشم پزشک یک 
دوره درمان با قطره های استروئیدی یا سایر قطره های ضد التهاب انجام داد.

این جراح و متخصص چشم در پایان یادآور شد: در صورت بروز ناخنک های 
بزرگتر که از لحاظ ظاهری و زیبایی اهمیت دارند و یا با ایجاد آستیگماتیسم 
باعث تاری دید می شوند، می توان با جراحی درمان کرد البته اگر ناخنک 
این  ،بنابراین در  زیاد است  احتمال عود آن  برداشته شود  به صورت ساده 
افراد بهتر است علاوه بر برداشتن این ضایعه از روش های تکمیلی مثل 

پیوند ملتحمه یا استفاده از داروهای خاص در حین جراحی استفاده شود./
***

 کارگاه آموزشی پیام گذاران سلامت در دانشگاه علوم پزشکی ایلام برگزار شد

روابط  با حضور مسئول حراست، مسئول  داوطلب،  روز  مناسبت  به 
عمومی شبکه، کارشناسان بهداشتی ستاد مرکز بهداشت شهرستان 
دره شهر، از رابطین سلامت شهری و روستایی مراکز جامع سلامت 

و خانه های بهداشت تجلیل شد.
ایدی  ایرج  مهندس  مراسم  این  در  دا،  وب  خبرنگار  گزارش  به 
کارشناس مسئول گسترش شبکه بهداشت و درمان دره شهر ضمن 
بیان کرد: همه  خوش آمدگویی و گرامیداشت روز جهانی داوطلب 
ما باید در راستای ارتقاء سطح بهداشتی مردم تلاش کنیم که دراین 
با  گفت:  باشد.وی  می  مهم  بسیار  سلامت  داوطلبین  نقش  زمینه 
جهت  در  بهداشت  آموزش  وبا  درمانی  بهداشتی  مراقبتهای  انجام 
است. گرفته  انجام  خوبی  اقدامات  واگیر  بیماریهای  از  پیشگیری 

مهندس ایدی ادامه داد: رابطین سلامت در راستای آموزش بهداشت 

به مردم می توانند کمک کننده باشند که در این زمینه از زحمات 
پیشگیری  و  آموزش  افزود:  کنیم.وی  می  تشکر  عزیزان  این  همه 
ازبیماریهای غیر واگیر باید در اولویت قرار گیرد چرا که بیماریهای 
قلبی عروقی، سرطانها، سوانح و حوادث آمار بالایی از مرگ و میر 
در جوامع امروزی را به خود اختصاص داده اند.در ادامه این مراسم 
بهداشت  مرکز  مردمی  مشارکتهای  جلب  کارشناس  رماوندی  زهرا 
رابطین سلامت  خدمات  از  آماری  ارائه  دره شهر ضمن  شهرستان 
پوشش   تحت  شهرستان  جمعیت  46درصد  کرد:  بیان  درشهرستان 
داوطلبین  از  نفر   93 وتعداد  باشند  می  سلامت  داوطلبین  برنامه 
تجلیل،  آیین  این  پایان  کنند.در  می  فعالیت  درشهرستان  سلامت 
ضمن تقدیر از زحمات داوطلبین سلامت در شهرستان، به قید قرعه 

به 1۰ نفر از این عزیزان جوائزی اهداء شد.

مراسم تجلیل از رابطین سلامت  شبکه بهداشت و درمان دره شهر برگزار شد

دکتر جمیل صادقی فر در نهمین اجلاس معاونین فرهنگی دانشجویی 
وزارت بهداشت عنوان کرد: در حوزه فرهنگی ودانشجویی کشور در 

مسیر تحول قدم بر می داریم.
به گزارش خبرنگار وب دا، دراین اجلاس که با حضور دکتر محمد 
رضا فراهانی معاون وزیر بهداشت برگزار شد، دکتر جمیل صادقی 
در  ایلام  پزشکی  علوم  دانشگاه  دانشجویی  و  فرهنگی  معاون  فر 
و  دانشجویی  رفاهی،  صنفی،  مشکلات  رفع  لزوم  بر  اجلاس  این 
افتخار  با  می توان  امروزه  گفت:  و  کرد  تاکید  دانشجویان  فرهنگی 
گفت که در حوزه فرهنگی و دانشجویی اقدامات موثری در راستای 
مسائل صنفی، رفاهی، معیشتی دانشجویان انجام می گیرد و باید به 
جرات گفت در حوزه فرهنگی و دانشجویی اگر چه در حال دویدن 
اما در مسیر تحول  در حال  نیستیم و حرکت مان شتاب دار نیست 

راه رفتن هستیم. 
دانشگاهی  باید طوری در محیط ها و فضاهای  ما  اضافه کرد:  وی 
عمل کنیم که ارزش افزوده برای دانشجویان و مخاطبان مان ایجاد 
کند. باید در راستای کسب رضایت، آرامش و رفاه بیشتر دانشجویان 
و  فرهنگی  استعدادهای  کردن  شکوفا  همچنین  و  هدف  جامعه  و 

ورزشی دانشجویان و کارکنان گام های موثری برداریم. 
معاون فرهنگی دانشجویی دانشگاه علوم پزشکی ایلام با اشاره به 
اینکه خوشبختانه عملکرد مشارکت تیم های مختلف دانشگاه علوم 
پزشکی ایلام در چند سال اخیر به درستی حرکت خود را ادامه داده، 
خاطرنشان کرد: ما در دانشگاه علوم پزشکی ایلام این جسارت را 
کردیم که از حوزه دانشجویی در دانشگاه پا را فراتر بگذاریم و در 
حوزه فرهنگی کارکنان و اساتید دانشگاه ورود کنیم که در این راستا 
این  برای  متنوع فرهنگی  برنامه های  ماه گذشته  از دو  خوشبختانه 
عزیزان در نظر گرفته ایم و موفقیت بدست آمده در این زمینه حاصل 

تعاملات خوب با مسئولان دانشگاه  بوده است. 
از  یکی  را  دانشجویی  خوابگاه های  بحث  فر  صادقی  جمیل  دکتر 
مشکل  مهم ترین  به  بخواهم  اگر  گفت:  و  کرد  عنوان  اولویت ها 
که  است  دانشجویی  خوابگاه های  مساله  قطعا  کنم  اشاره  دانشگاه 

قطعا باید به این مساله توجه  و عنایت بیشتری داشت و در مسیر حل 
این مساله قدم های محکمی برداشت چرا که در برخی از استان ها 
از جمله استان ایلام بحث خوابگاه های دانشجویی همواره به عنوان 
حوزه  در  البته  می رود.  شمار  به  دانشجویان  دغدغه های  از  یکی 
خوابگاه های پسران  و تامین اسکان آنها به دلیل اینکه تعداد پذیرش 
اسکان  لحاظ  به  آینده  سال  چند  در  مشکلی  است  کمتر  پسران 
مشکلاتی  دختران  خوابگاه های  خصوص  در  اما  داشت  نخواهیم 
داریم چرا که در دانشگاه فقط خوابگاه ملکی داریم و این خوابگاه 
و شاید عمرش  گرفته  دانشگاه شکل  در  بود که  نخستین سازه ای 
به قدمت بیش از 3۰ سال باشد و بقیه خوابگاه ها هر چند مناسب 
هستند اما خوابگاه هایی اجاره ای و مشارکتی هستند. ما سعی کردیم 
در خوابگاه های که اجاره کرده ایم، از عوامل دانشگاه در مدیریت و 

رسیدگی به آن استفاده کنیم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود بر لزوم توجه بیشتر به بحث 
خوابگاه های دانشجویی در مناطق کم برخوردار تاکید کرد و گفت: 
برای اینترنت خوابگاه ها در دانشگاه مشکلاتی داریم که باید به آن 
توجه جدی کرد به هرحال بحث اینترنت و فضای مجازی به آموزش 
دانشجویان مرتبط است و دانشجویان به دلیل ضرورت و ارتباط با 
فضای مجازی در راستای فعالیت های پژوهشی و دانشگاهی خود، 
حق دارند از اینترنت کافی و پرسرعت بهره مند شوند. به نظر می رسد 
باید حوزه آموزشی در این راستا در خصوص حل مشکلات یاریگر 
ما باشد و در راستای ساماندهی و ساخت سالن مطالعات و همچنین 
با  ما کمک کند. هرچند  به  در خوابگاه ها  آموزشی  امکانات  تجهیز 
تعامل با آنها توانستیم بخشی از مشکلات را حل کنیم اما اگر این 
پیشرفت  مسیر  در  می توان  بهتر  شود  قانونمند  صورت  به  موضوع 

حرکت کرد.
دکتر جمیل صادقی فرتشکیل نشدن چارت دانشکده ها را از جمله 
سازمانی  چارت  متاسفانه  و گفت:  کرد  ذکر  دانشگاه  این  مشکلات 
اسما  ما  دانشکده های  از  خیلی  و  نشده  تشکیل  هنوز  دانشکده ها 
مستقل هستند و حتی دانشجویان برای حل مشکلات ایاب و ذهاب 
مستقیما به معاونت فرهنگی ودانشجویی دانشگاه مراجعه می کنند. 
متاسفانه دانشکده ها، کارشناسان دانشجویی در چارت هایشان ندارند 
بتوانند  تا  شود  تعریف  برای شان  چارت  این  دانشکده ها  می طلبد  و 

خودشان مستقل رفتار کنند.
وی در ادامه سخنان خود به بحث توسعه ورزش و تربیت بدنی در 
دانشگاه اشاره کرد وگفت: موضوع ورزش همواره یکی از دغدغه های 
اصلی مسئولان در فضاهای دانشگاهی است . ضروری است برای 
تقویت حوزه ورزش در میان کارکنان و اساتید، فعالیت های مضاعفی 
علوم  دانشگاه  مثل  دانشگاه ها  از  خیلی  در  هنوز  که  چرا  داد  انجام 
خوبی  اتفاق  کارکنان  و  اساتید  ورزش  بحث  برای  ایلام  پزشکی 

نیفتاده است.

در حوزه فرهنگی ودانشجویی کشور در مسیر تحول قدم بر می داریم

جلسه بررسی مشکلات و چالش های برنامه عملیاتی سال 1396 
در معاونت غذا و دارو


